
També és molt interessant de fer constar l’a-
graïment a l’ONCE, que sempre que ha fet
falta ha transcrit els enunciats del Cangur
al braille i ens ha assessorat per fer altres
adequacions i això ha permès que nois i noies
amb necessitats educatives especials (NEE)
visuals puguin participar en el Cangur.
També vull esmentar la gran ajuda que hem
rebut de les universitats per a l’organització en
seus, una característica singular en el context
de les nacions que fan el Cangur.
Quan es va passar de fer el Cangur el divendres
a la tarda (que no hi havia problema per trobar
espais als centres) a fer-lo en la data internaci-
onal, el tercer dijous de març al matí, el tema
de les seus del Cangur es va complicar.
Ara bé, l’any 2000 el campus de la UPC a
Manresa i la Universitat de Vic van ser pioneres
en l’oferiment d’aules universitàries com a
seu del Cangur. I per a mi, que coordinava
l’agrupació de centres, es va obrir una porta,
de bat a bat. La receptivitat i l’interès que van
mostrar a partir del 2001 les universitats va ser
remarcable. Totes hi van col.laborar i encara es
va fer més viva la “Festa de les matemàtiques”
en seus universitàries!

La SCM en l’associació AKSF
La representació de la SCM en l’associació,
internacional AKSF va ser molt ben valorada
des de la nostra incorporació, i així va ser com
es va acceptar la proposta de fer la reunió anual
de l’any 2006 a Barcelona.
A partir dels estatuts de l’associació a Ca-
talunya li corresponia tenir un representant
al Bureau/junta directiva de l’AKSF des del
míting del 2005 fins al del 2007. Vaig tenir
l’honor de desenvolupar aquesta representació
i després en va passar a formar part Marta

Berini, ja per elecció de l’assemblea de l’any
2007.

La reunió general va tenir lloc de l’11 al 15
d’octubre del 2006 a l’edifici de la Casa de
Convalescència, la seu central de l’IEC, amb la
presència de representants de 42 nacions de les
45 que aleshores eren membres de l’AKSF. Es
va fer un número especial de l’SCM/Notícies en
anglès per a tots els assistents, i vull recordar
amb emoció dos moments d’aquells dies.

El primer és que a l’assemblea de l’associació
cada país hi té una intervenció. Va ser possible
que cadascú parlés en la seva pròpia llengua
i sortia per pantalla la traducció al francès i
a l’anglès, els idiomes de treball de l’AKSF.
L’altre és la visita de tot el grup de participants
al Parlament de Catalunya.

El MH President del Parlament de Catalunya, Ernest
Benach, en la recepció als membres de KSF, amb el
seu president Mr. André Deledicq.

Tot plegat m’ha anat animant a dedicar estones
del meu lleure a la preparació del Cangur. I
sempre he considerat que ho feia amb il.lusió,
no pas com una obligació.

Els anys del meu pas per la junta directiva de l’AKSF
Marta Berini López-Lara
Cap de la comissió Cangur de la SCM i membre del Board de l’AKSF (2008–2017)

L’any 2008, a Berlín, durant la reunió general
dels membres de la associació Kangourou sans
Frontières (AKSF) per al Cangur 2009, diversos
membres em van demanar de presentar-me
per formar part de la junta directiva. I vaig

acceptar el repte i fins l’any 2017 a Lucerna,
on vaig decidir que era hora de donar pas a
gent més jove, he format part de d’un grup
de persones que van haver de passar moltes
hores reunits per tirar endavant una tasca molt
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complexa: marcar les línies de funcionament
d’una associació a la qual actualment pertanyen
98 països i que prepara unes proves que cada
any fan més de 6.000.000 d’alumnes arreu del
món.

Mesa presidencial del míting de l’AKSF

Des de l’any 1993 quan es va fundar, l’associ-
ació només havia tingut un únic president (el
Sr. André Deledicq, de França) i el 2009 va
sortir escollit un nou president, el Sr. Gregor
Dolinar, d’Eslovènia, i va ser amb la nova
junta que vam haver de liderar una profunda
transformació dels estatuts i del funcionament
de l’associació.

Entre els temes més importants que vam tractar
al llarg d’aquests anys voldria destacar:

• L’actualització dels estatuts, del correspo-
nent reglament i de la pàgina web de l’AKSF.

• La necessitat de l’organització d’una reunió
de la junta directiva, uns mesos abans del
míting general anual, per poder preparar-lo.
L’any 2017, la reunió es va fer a Barcelona.

• L’establiment dels requisits per acceptar les
sol.licituds d’ingrés a l’AKSF de nous països
i la tasca individualitzada de seguiment dels
dos primers anys per constatar si es complien
les recomanacions.

• La fixació dels criteris de dificultat de cada
nivell de la prova i, en funció d’aquests,
les instruccions per a l’acceptació de les
propostes d’enunciats.

• La creació de la figura del cap i de l’ajudant
dels diferents grups de treball (student, Juni-
or, Cadet, Benjamin, Écolier i Pre-écolier).

• La contractació d’una persona externa a
l’associació amb un alt coneixement d’infor-
màtica que pogués assegurar una seguretat

total dels arxius on hi havia els problemes
proposats i, posteriorment, seleccionats.

• La decisió de quina seria la quota d’inscripció
per a cada país i el càlcul de quin havia de
ser el preu màxim de l’estada dels assistents
a les reunions generals.

Crec que al llarg d’aquests nou anys, la feina
de la junta directiva de l’AKSF, i la meva
en particular, ha aconseguit que l’associació
tingui un funcionament més operatiu, més
actualitzat i faci més atractiu considerar-se’n
membre.

I alhora m’ha permès conèixer un conjunt
de persones entranyables, de diferents països,
edats i costums amb les quals s’han creat uns
vincles d’amistat que seran duradors.

Tots aquests anys també exercia com a cap
de la comissió Cangur de la SCM, i el nostre
Cangur anava creixent. Dels poc més de 1.000
participants i 100 centres del primer any, l’any
2008 es van superar els 15.000 participants a
Catalunya i l’any 2014 van ser 21.583, de 626
centres.

La tasca dels membres de la comissió és de
fàcil coordinació perquè tothom hi posa molt
de la seva part. Per la meva banda, també
participava en la feina global: traducció i
adaptació dels enunciats escollits en el míting
de l’AKSF, adequació als nostres nivells esco-
lars i revisió acurada, coordinació de les seus
de les comarques tarragonines, preparació del
material per al dia de la prova i de la tramesa
als centres.

Ara bé, col.laborava decididament amb la junta
de la SCM en els aspectes institucionals i, molt
en especial, en la preparació de l’acte d’entrega
de premis, que durant aquests anys se celebrava
a les universitats i aquest fet li donava realç.
SCM/Notícies num. 27 publicava, pel que fa al
Cangur 2009:

La singladura es va acabar el dia 25 de maig
amb l’acte d’entrega de premis celebrat a
l’Auditori de la Universitat Pompeu Fabra,
presidit pel president de la Generalitat de
Catalunya i el rector de la UPF. Des de
la comissió Cangur entenem que aquesta
presència és un reconeixement institucional
de la feina que ja fa una colla d’anys que
portem a terme i ens en sentim honorats.
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Acte Cangur 2009 a la UPF

La Prova Cangur estava plenament consolidada
i va ser així que, en acabar el Cangur 2014,
la Fundació Cellex i el Departament d’Ense-
nyament van proposar ampliar la franja d’edat
del nostre Cangur. També vaig participar en el
debat d’una decisió que va cristal.litzar en el
20è Cangur, però serà bo que en parlin altres
persones.

El Cangur de la SCM amplia l’abast de la convocatòria
Joan Jareño, Lluís Almor i Antoni Gomà
Coordinadors del Cangur-Primària, el Cangur-123 i el Cangur dels grans

Durant l’any 2015, al Departament d’Ense-
nyament hi va haver una especial preocupació
per la millora dels resultats de competències
bàsiques matemàtiques a l’educació primària.
Una de les iniciatives va ser contactar amb
la comissió Cangur per a la incorporació del
cicle superior de primària a les Proves Cangur.
Des del primer moment la comissió va poder
comptar amb la col.laboració del CESIRE, una
unitat del Departament orientada al suport
al professorat i, sobretot, dels 70 Centres de
Recursos Pedagògics (CRP) distribuïts per tot
el territori que, des de llavors, s’han incorporat
a la tasca de recollida de proves i distribució de
materials.

Es va constituir una comissió de primària, que
va haver de prendre decisions sobre l’adaptació
del format de les proves a les circumstàncies
dels centres de primària. Entre elles, la més
destacable va ser la de la realització de les
proves al mateix centre i en horari lliure.

Premis Cangur 2015, 5è de primària. Acte al Paranimf
de la UB, amb la consellera d’Ensenyament, Irene
Rigau, i el rector de la UB, Dídac Ramírez

L’excel.lent acollida del Cangur de primària
va fer gairebé obligat la incorporació l’any
següent dels cursos de 1r i 2n d’ESO al mateix
format, amb les proves al propi centre. I s’hi va
afegir el 3r d’ESO, que fins aleshores formava
part de l’organització original del Cangur, amb
agrupació en seus. D’aquesta manera, s’establia
una continuïtat des de 5è de primaria fins a
2n de batxillerat, amb tres subcoordinacions en
l’organització per als que familiarment en diem
el Cangur-Primària, el Cangur-123, i el Cangur
dels grans.
L’any 2016 la participació en el Cangur-123 va
estar per sobre 50.000 alumnes i l’any 2019 es
va arribar a més de 72.000.
Aquestes dades indiquen ben decididament que
el Cangur és una activitat plenament acceptada
i valorada. En concret també donen resposta
clara i rotunda a dues qüestions que la comissió
va debatre. El fet de passar el Cangur de 3r
d’ESO als centres serà ben rebut? El fet de
convocar el mateix dia els nivells del Cangur
que es fan als mateixos centres i el Cangur
dels grans, en seus, serà ben assumit per
l’organització dels centres?
Les dades de 4t d’ESO, batxillerat i cicles
formatius, que també tenen una participació
creixent en el Cangur dels grans, són aquestes:
any 2016, a la vora de 18.000 participants;
any 2019, més de 21.000, amb un augment de
més del 20% en la participació. És així que
l’any 2019 la participació global a Catalunya
va superar els 125,000 concursants, mentre que
el 2016 havien estat poc menys de 90.000. Un
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